

Careum Congress 2014

17./18.03.2014, Basel

«Machtfaktor Patient 3.0» Patienten verändern das Gesicht des Gesundheitswesens

«The power of patients 3.0» Patients are changing the face of healthcare

Jan Geissler

Director of the [‘European Patients Academy on Therapeutic Innovation’ \(EUPATI\)](#) / Geschäftsführer der [Europäischen Patientenakademie zu Therapeutischen Innovationen \(EUPATI\)](#)

Curriculum Vitae (english)

Jan Geissler is the Director of the [‘European Patients Academy on Therapeutic Innovation’ \(EUPATI\)](#), a project funded by the [Innovative Medicines Initiative](#) (Public Private Partnership of EU Commission and EFPIA). EUPATI will develop educational material and training courses to educate patient representatives and the lay public about all processes involved in medicines development. He is also founder and managing director of [Patvocates](#).

Jan Geissler studied at the University of Regensburg (Germany) and Aston University (Birmingham, UK), graduating with a university diploma in business. Jan Geissler then worked for the media company [Bertelsmann](#), Germany. Emerging from his work in Bertelsmann's Think Tank "mediaTechnologies", he co-founded Bertelsmann's in-house startup BeMobile, heading product management, business development and marketing. In 2003, he joined [Vodafone Group R&D](#) where he headed business modelling teams in Germany and The Netherlands, defining the business models of cutting-edge projects connecting media and technology. He was leading multinational and multicultural innovation projects in Europe and Asia.

In 2008, he decided to leave Vodafone and focused his professional life on patient advocacy. The reason why Jan Geissler started to engage in cancer advocacy already in 2001 was that Jan Geissler received his diagnosis of a rare cancer, [Chronic Myeloid Leukemia \(CML\)](#) at the age of 28 years. He joined a phase I/II clinical trial and started to translate and publish medical publications into German lay language. In 2002, he founded the online patient community [Leukämie-Online/LeukaNET](#), which is one of the most frequented online communities for leukemia patients in the German speaking Internet today. In 2007, Jan Geissler co-founded the [CML Advocates Network](#). It today connects 79 leukaemia patient groups in 63 countries on all continents, sharing best practice in cancer patient advocacy and running joint campaigns. In 2003, he co-founded the [European Cancer Patient Coalition](#) (European umbrella association connecting more than 300 cancer patient groups) and became its first full time director 2008. He left the organisation in November 2010.

Today, he is a patients' representative in various steering committees and advisory boards, acting e.g. as member of the [EU Committee of Experts for Rare Diseases \(EUCERD\)](#), as member of the [ESMO Cancer Patient Working Group](#), the [ECCO Patient Advisory Committee](#), the Editorial Board of the [Journal of European CME](#), the Editorial Board of the [Journal of Cancer Policy](#), the Institutional Review Board of [EORTC](#), the scientific advisory board of the [International CML Foundation](#), and the External Advisory Board of the [University Clinic of Jena](#). He also acts as an independent expert for the EU Commission.

Curriculum Vitae (deutsch)

Jan Geissler ist Geschäftsführer der [Europäischen Patientenakademie zu Therapeutischen Innovationen \(EUPATI\)](#), eines von der [Innovative Medicines Initiative](#) (einer öffentlich-privaten Partnerschaft von EU-Kommission und EFPIA) geförderten Projekts. EUPATI wird Weiterbildungsmaterial und Schulungskurse zur Information von Patientenvertretern und Laien über alle Prozesse medizinischer Entwicklungen erarbeiten. Ausserdem ist Jan Geissler Gründer und Geschäftsführer von [Patvocates](#).

Sein Studium, das er als Diplom-Kaufmann abschloss, absolvierte Jan Geissler an der Universität Regensburg und der Aston University in Birmingham (Grossbritannien). Anschliessend arbeitete er für den Medienkonzern [Bertelsmann](#). Nach seiner Tätigkeit im Bertelsmann-Thinktank «mediaTechnologies»

gründete er gemeinsam mit anderen das Bertelsmann-interne Jungunternehmen BeMobile, wo er für Produktmanagement, Geschäftsentwicklung und Marketing verantwortlich war. Ab 2003 arbeitete er in der FuE-Abteilung des [Vodafone-Konzerns](#), wo er in Deutschland und den Niederlanden Teams zur Unternehmensmodellierung leitete und Geschäftsmodelle für innovative Projekte zur Verbindung von Medien und Technik entwickelte. Ebenso leitete er multinationale und multikulturelle Innovationsprojekte in Europa und Asien.

2008 verließ Jan Geissler Vodafone und beschloss, sich künftig vollberuflich der Patientenvertretung zu widmen. Er hatte bereits 2001 begonnen, sich für die Vertretung von Krebspatienten zu engagieren, weil bei ihm damals im Alter von nur 28 Jahren eine seltene Krebserkrankung, nämlich [chronische myeloische Leukämie \(CML\)](#), diagnostiziert worden war. Er nahm an einer klinischen Studie (Phase I und II) teil und begann, medizinische Fachveröffentlichungen in eine dem deutschen Laien verständliche Sprache zu übersetzen und sie zu veröffentlichen. 2002 gründete er die Online-Gemeinschaft [Leukämie-Online/LeukaNET](#), heute eine der am meisten frequentierten Online-Plattformen für deutschsprachige Leukämiepatienten. 2007 gründete Jan Geissler zusammen mit anderen das [CML Advocates Network](#), das heute 79 Leukämiepatienten-Gruppen aus 63 Ländern auf allen Kontinenten miteinander verbindet, über bewährte Verfahren («best practice») in der Vertretung von Krebspatienten berichtet und gemeinsame Aktionen organisiert. 2003 war Jan Geissler einer der Mitbegründer der Europäischen Krebspatienten-Koalition (European Cancer Patient Coalition), der europäischen Dachorganisation von mehr als 300 Krebspatienten-Gruppen, deren erster Vollzeit-Geschäftsführer er im Jahr 2008 wurde und die er im November 2010 verließ.

Heute vertritt Jan Geissler Patienteninteressen in etlichen Lenkungsausschüssen und Beiräten, u.a. als Mitglied des EU-Ausschusses von Experten für seltene Erkrankungen ([EU Committee of Experts for Rare Diseases – EUCERD](#)), der ESMO-Krebspatienten-Arbeitsgruppe ([ESMO Cancer Patient Working Group](#)), des ECCO-Patientenbeirats ([ECCO Patient Advisory Committee](#)), der Redaktion des [Journal of European CME](#), der Redaktion des [Journal of Cancer Policy](#), des Institutional Review Board der [EORTC](#), des wissenschaftlichen Beirats der [International CML Foundation](#) sowie des externen Beirats [des Universitätsklinikums Jena](#). Jan Geissler ist zudem als unabhängiger Sachverständiger für die EU-Kommission tätig.